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中文摘要 

    本研究主要以資料包絡分析法，分析國內某一家製造業廠商之財務數據與比

率來進行經營績效的評估，並對營運效率上進行分析，提供業者參考的方向。從

財務方面而言，在流動資產比例的數值較為偏高，但其相對的流動比率與速動比

率都較強，加上企業存貨具有高度的流動性且回收貨款速度快，所以滯留在應收

賬款上的金額相對的少，因此企業在資金運用、短期償債能力與變現能力等方面

的表現能力都不差，並且企業營業週期短，在存貨上的控管具有一定的水平，而

負債的部分，就一般企業而言仍是屬於相當合理的範圍，且在獲利的能力上相對

算強。若以總要素生產力所細分之七項生產力指標來看，當以年為基礎時，不論

是哪一個產出項，整體都是相當具有效率，而當以月為基礎時，則有差異性出現。

總觀來看，此製造業廠商在整體生產力的提升方面仍有改善的空間，且對生產管

理、人力資源管理以及行銷方面的管理等，依照不一樣的效率分析，使得投入項

目有增有減，且有時需改變產出的規模大小，來達到最適的規模效率。 
 
關鍵字：資料包絡分析法、經營績效、財務比率、總要素生產力 
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Abstract 

The study uses a manufacturing industry company’s financial data and ratio to 
judge operational performance and analyzes operational efficiency by using Data 
Envelopment Analysis. From the financial ratio, current assets has higher percentage in 
assets, but because of strong current Ratio and quick ratio, high mobility with inventory 
and fast payment recalls time, much current money is relative to bad debt in accounts 
receivable, hence the ability of funding operation, liquidity, short-term liquidity, is 
better, and operating cycle is short, thus the ability of inventory control is able to 
maintain a certain; in terms of debt ratio, it is still considered acceptable to the most of 
companies and earning power is stronger than others. From the seven indexes of total 
factor productivity, in year-based, no matter what kind of output, the company’s 
operation is always efficient, whereas it is not efficient at each month. Generally 
speaking, there is an improvement space to the company raising productivity, and 
sometime it has to make input up and down with different efficiency analyses to 
production management, human resources management and marketing management and 
sometimes adjust output in order to achieve optimal scale efficiency. 
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